
«Δεν είμαστε «Μπανα- 
νία». Θα κάνουν μεγάλο 
λάθος οι σύμμαχοι αν μας 
θεωρούν έτσι».

Αυτό το μήνυμα -  προει
δοποίηση έστειλε ο πρω
θυπουργός Ανδρέας Πα- 
πανδρέου προς τις ΗΠΑ 
και το ΝΑΤΟ χθες καταγ
γέλλοντας συνάμα το Πε
ντάγωνο και την Ατλαντική 
Συμμαχία, ότι με την απα
ράδεκτη συμπεριφορά έ 
ναντι της Ελλάδας στην ά
σκηση «DISPLAY DETERMI
NATION» παραβιάζουν τη 
διεθνή έννομη τάξη!

Ο πρωθυπουργός ανα- 
φερόμενος στην προκλη
τική απαίτηση των ΗΠΑ και 
του ΝΑΤΟ να παίρνουμε 
την άδειά τους για τις πτή
σεις των αεροσκαφών μας 
κατά τη διάρκεια της άσκη
σης, είπε αυτή τη φορά 
δεν παραβιάζουν αυτά που 
παραβίαζαν παλιά, δηλαδή 
τον εθνικό εναέριο χώρο ή 
το FIR Αθηνών, αλλά πραγ
ματικά καταλαμβάνουν  
τους αεροδιαδρόμους χω
ρίς να μας πληροφορούν 
και ζητούν από μας να 
παίρνουμε το «οκέυ» από 
το αμερικάνικο αεροπλα
νοφόρο για δικές μας πτή
σεις! Κάτι που είναι και 
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Ο Ανδρέας Παπανδρέου μιλώ
ντας στην κοινοβουλευτική ομά
δα του ΠΑΣΟΚ με την ευκαιρία 
της έναρξης της Β' Συνόδου 
της Βουλής, αττηύθυνε αυτό το 
μήνυμα προς ΗΠΑ και ΝΑΤΟ το
νίζοντας ότι αυτή η κυβέρνηση 
που αγωνίζεται για να στεριώσει 
καιν ’ αναπτύξει την εθνική ανε
ξαρτησία δεν μπορεί να προωθεί 
βελτίωση των σχέσεων (με τις 
ΗΠΑ) όταν παραβιάζεται κατ' 
αυτό τον τρόπο η εθνική κυριαρ
χία της Ελλάδας στο δικό της χώ
ρο.

Είπαμε, διευκρίνισε, να βελ
τιώσουμε τις σχέσεις μας. Εμείς 
δεν έχουμε λόγο να τα βάλουμε 
με υπερδύναμη. Αλλά δεν είμα
στε «Μπανανία».

Η ομιλία του Πρωθυπουργού 
και προέδρου του ΠΑΣΟΚ στους 
βουλευτές του Κινήματος είχε 
τους εξής βασικούς άξονες:
■  Για την τραγωδία της Καλαμά
τας επισήμανε την άμεση κινητο
ποίηση της κρατικής μηχανής, 
την οποία χαρακτήοισε άθλο

Εξήρε το ήθος και την εργατι
κότητα της Κ.Ο. του ΠΑΣΟΚ κα
τά την Πρώτη Σύνοδο.
■  Χαρακτήρισε τη Β' Σύνοδο 
που αρχίζει σαν την πιο κρίσιμη 
για το μέλλον των θεσμών, των 
νέων θεσμών και την καλύτερη 
λειτουργία των υπαρχόντων.
■  Για την πορεία της οικονομίας 
ο πρωθυπουργός επανέλαβε ότι 
το 1987 θα είναι δύσκολο έτος, 
αλλά παρουσιάζει μια ευνοϊκότε
ρη εικόνα από το 1986 και ε ξ έ -  
φρασε την αισιοδοξία ότι από κει 
και πέρα όλα θα πάνε καλά, ενώ 
εξέφρασε την ικανοποίησή του 
για την πορεία των μέτρων στα
θεροποίησης.
■  Για την εξωτερική πολιτική α
φού αναφέρθηκε στις αμερικα- 
νονατοϊκές προκλήσεις, είπε ότι 
θα κάνει πρόταση στην Κ.Ε. του 
κινήματος αλλά και στην Κ.Ο. να 
μετάσχει το ΠΑΣΟΚ στη Σοσιαλι
στική Διεθνή, διότι όπως τόνισε 
οι θέσεις των σοσιαλιστικών κομ
μάτων της Ευρώπης διαμορφώ
νονται έτσι ώστε να πλησιάζουν 
τις θέσεις tou ΠΑΣΟΚ.

ι ανέφερε σαν παραδείγμα
τα τις θέσεις του υπό τον κ. Κί- 
νοκ Εργατικού Κόμματος της Αγ
γλίας κα της SPD.

Τέλος για τις δημοτικές εκλο
γές επανέλαβε τις θέσεις του 
ΠΑΣΟΚ και της Κυβέρνησης, ότι 
δεν τις κομματικοποιεί, αλλά τις 
θεωρεί εκλογές για την Τοπική 
Αυτοδιοίκηση και εξέφρασε την 
αισιοδοξία ότι θα νικήσουν οι δυ
νάμεις εκείνες που στηρίζουν το 
θεσμό.

Το πλήρες κείμενο της ομιλίας του 
πρωθυπουργού έχει ως εξής:

Θα ήθελα να ξεκινήσω με την έκ
φραση μεγάλης ικανοποίησης την ο" 
ποια όλοι μας -  νομίζω -  αισθανόμα
στε για τον τρόπο με τον οποίο αντι
μετωπίστηκε η τραγωδία της Καλαμά
τας. Οπως είπα όταν ήμουν εκεί, δεν 
έχουμε σεισμοπαθείς, όλη περιοχή ή 
περί την Καλαμάτα είναι θύμα των 
δύο σεισμών. Νομίζω ότι ποτέ στην 
ελληνική ιστορία δεν υπήρξε τόσο ά
μεση και τόσο πλήρης αντιμετώπιση 
των προβλημάτων των κατοίκων. Και 
σ ' αυτό, μπορούμε να συγκριθούμε 
εύκολα με όλες τις  ευρωπαϊκές χώ
ρες. Ηταν ένας άθλος. Πολλοί δούλε
ψαν γ ι' αυτό Δεν πρόκειται ν ' ανα

φερθώ σε πρόσωπα, αλλά γνωρίζετε 
πόσα κατέβηκαν και δούλεψαν για να 
φπαχτεί κάτι το υποδειγματικό. Και το 
μήνυμα ότι όλα  θα έχουν στέγη μέχρι 
το τέλος του' 86, πραγματικά, ήταν 
ένα πολύ θαρραλέο μήνυμα κα  πρέ
πει τώρα που το είπαμε, να το βγάλου
με πέρα. Ναυπάρξειστέγηγιαόλους. 
Μόνον αν επισκεφθείτε την Καλαμά
τα μπορείτε να συλλάβετε κα  το μέ
γεθος της καταστροφής, μα και το 
μέγεθος της κρατικής εταμότητας, 
της κρατικής συμβολής.

Μικροκομματικά σκεπτόμενα, δυ
στυχώς, άλλοι, είπαν ότι θάπρεπε ν ' 
αναβληθούν οι δημοτικές εκλογές 
για λόγους σαφώς ευνόητους. Αγτί- 
θετα, ακριβώς όταν χειμάζεται ένας 
πληθυσμός, όταν αντιμετωπίζει τη 
σκληρή τύχη που του έλαχε εκείνος ο 
ευαισθητοποιημένος λαός είναι σε 
θέση να κρίνει πιο αποφασιστικά, 
ποιος πιστεύει καιπαος υπηρετεί την 
ιδέα της Τοπικής Αυτοδιοίκησης στα 
γενικά πλαίσια της αποκέντρωσης. 
Γ ι' αυτό τα θερμά μου συγχαρητήρια 
σε όλους. Οσα συμμετέσχαν σ' αυτή 
τη διαδικασία λόγω βεβαίως και αρμο- 
διότητος. Αλλά και πέραν από αυτό, 
έγιναν πολλές επισκέψεις από δι

κούς μας για να ζήσουν από κοντά, 
για να προσφέρουν ό,τι μπορούν.

Οπως είναι φυσικό, το υπουργείο 
Υγείας και Πρόνοιας ήταν το κεντρικό 
σημείο στην πρώτη φάση. Λογικό ε ί
ναι. Στη δεύτερη φάση, φυσικά, το 
ΥΠΕΧΩΔΕ να παίξει τον πιο κρίσιμο 
ρόλο. Αλλά, δεν είναι μόνον τα δύο 
αυτά υπουργεία. Εχουμε το  υπουρ
γείο Παιδείας, κλπ. Συγχαρητήρια, 
λοιπόν, για όλους σας, για όλους μας. 
Είναι απόδειξη, ότι όταν λέμε ότι δεν 
κατορθώσαμε ν ' αλλάξουμε τη διοί
κηση στο μέτρο που θα έπρεπε ν ' 
αλλάξει, ότι υπερβάλλουμε. Το λέμε 
από υπερβάλοντα ζήλο. Εχουμε σα
φώς βελτιώσει την κατάσταση, γιατί 
αυτό δεν θα ήταν δυνατό να γ ίνει το 
1981.

Προχωρώ να συμπεριλάβω στους 
ασθενείς της Κοινοβουλευτικής Ο
μάδας του Δημήτρη Σαπουντζή, ο ο
ποίος σήμερα φεύγει ή έφυγε για τις 
Ηνωμένες Πολσείες, διότι δεν είναι 
εντελώς σε θέση, λόγω ελλείψεως 
τεχνικών μέσων, να διαγνώσουν ένα 
πρόβλημα το οποίο έχει. Τουευχόμα- 
στε γρήγορη ανάρρωση και επιστρο
φή στην πατρίδα.



μματεας του I Ιροε- 
, ,οινοβουλευτικής Ομά- 

: για το  έργο της τε- 
Συνόδου,δηλαδή,της πρώ- 

/όδου αυτής της περιόδου.
κι εγώ να τονίσω και το  τπ- 

• δεν είναι λόγια του αέρα -  
πράγματι, η Κανοβουλευτική Ομάδα, 
σαν σύνολο, επέδειξε όχι μόνον ή
θος, εργατικότητα -  και όταν λέμε 
εργατικότητα, ξέρουμε τι ώρες κλεί
νει αυτή η Βουλή και πόσο δύσκολο 
είναι το  έργο του να είσαι και στη 
Βουλή και στην περκρέρειά σου -  την 
ωριμότητα και την αποδοτικότητα των 
βουλευτών μας, μέσα στην αίθουσα 
της Βουλής, στους ΚΤΕ και επίσης, 
για πολλούς από μας, η αποτελεσμα
τική συμμετοχή στις δραστηριότητες 
του Κινήματός μας.

Η ΣΥΝΟΔΟΣ ΤΩΝ ΘΕΣΜΩΝ
Βλέποντας προς το μέλλον, όχι το 

απώτερο, αλλά το μέλλον αυτής της 
δεύτερης Συνόδου, της Τετάρτης πε
ριόδου, πραγματικά, νομίζω ότι είναι, 
ίσως, η πιο κρίσιμη Σύνοδος για το 
μέλλον και του Κινήματός μας, αλλά 
επιτρέψτε μου να πω και των θεσμών.

Οταν μιλώ γ η  θεσμούς, μιλώ τόσο 
για την δημιουργία νέων θεσμών, όσο 
και για την καλύτερη λειτουργία των 
υπαρχόντων. Είναι δύο ξεχωριστά 
πράγματα που συνδέονται βεβαίως. 
Την περασμένη τετραετία, πραγματι
κά, μεταβληθήκαμε -  θα έλεγα -  σε 
ένα σύγχρονο κράτος Πρόνοιας, δη
λαδή, κάναμε μη δικαιότερη κατανο
μή του εθνικού μας εισοδήματος, ό
πως στους συνταξιούχους, τον αγρο
τικό κόσμο, τους μικρομεσαίους.

Παλαίψαμε να φέρουμε κάποια 
γεύση δικαιοσύνης της Πολιτείας α
πέναντι στους Ελληνες εργαζόμε
νους, τους Ελληνες γενικότερα. Και 
πρέπει να πω όπ δεν έχω κανένα αί
σθημα αποτυχίας ή ενοχής από το έρ 
γο το  οποίο επιτελέσαμε την προη
γούμενη τετραετία. Ασφαλώς, με πε
ρισσότερη πείρα θα μπορούσαμε ί
σως, να αποφύγουμε μερ ικές  
κακοτοπιές. Ανθρώπινο είναι. Τώρα 
είμαστε, πράγματι, ώριμοι. Το πι
στεύω.

Και αν η έμφαση στην πρώτη τετρα
ετία ήταν κατά κύριο λόγο η κοινωνική 
δικαιοσύνη, κατά κύριο λόγο η δεύτε
ρη αυτή Σύνοδος θα πρέπει να απο
δώσει σε τρεις  δύσκολους τομείς.

Ο πρώτος είναι η βελτίωση της λει
τουργίας των νέων θεσμών. Εχουμε 
νέους θεσμούς και σε ποιοτικό -  νο
μίζω -  μέτρημα. Ασφαλώς, η Τοπική 
Αυτοδιοίκηση, η δηδικασία της απο
κέντρωσης, ο δημοκρατικός προ
γραμματισμός, όλη αυτή η ενότητα, 
πρέπει να είναι σπς υψηλότατες προ
τεραιότητες της κυβέρνησης και του 
Κινήματος στο σύνολό του.

Ενας δεύτερος τομέας, είναι αυ
τός που ονομάζουμε κοινωνικό τομέα 
στην Οικονομία. Και εκεί, βασική, βε
βαίως. γραμμή και πορεία είναι η κοι
νωνικοποίηση του δημόσιου τομέα. 
Δεν έχουμε ξεχάσει, ασφαλώς, και τα 
Εποπτικά Συμβούλια κατά κλάδους, 
όχι κατά επιχειρήσεις. Αλλά, πρω
τεύε ι να διαμορφώσουμε ένα πρότυ
πο κοινωνικοποιημένων επιχειρήσε
ων και οργανισμών του δημόσιου το
μέα, που πράγμαπ, να λειτουργούν 
αποτελεσματικά. Δηλαδή, οι υπηρε
σίες τους να παράγονται με το  χαμη
λότερο δυνατό κόστος και τα κριτήριά 
τους, σε ό,τι μεν αφορά την ελαχιστο- 
ποίηση του κόστους, να είναι ιδιωτικο
οικονομικά. Επίσης, θα κριθούν και 
από την επίτευξη των στόχων που ε ί
τε  η Πολιτεία, ε ίτε  και οι διάφοροι 
κοινωνικοί φορείς θα διαμορφώσουν 
στη δηδικασία λειτουργίας αυτών των 
οργανισμών. Πιστεύω, λοιπόν, ότι αυ
τό πρέπει να προωθηθεί, γιατί αυτό 
είναι κάτι που θα μείνει, αυτή η θεσμι- 

1 κή αλλαγή.
Αναμφισβήτητα, οι Συνεταιρισμοί

παίρνουν την ιοια θέση, θέλω να πω 
το εξής: Εγώ εξέτασα σε κάποιο βαθ
μό τα αναγραφόμενα γ η  τους συνε
ταιρισμούς. Και θέλω να μιλήσω εντε
λώς ευθέως απέναντι σας, όπως καιο 
υπουργός Γ εωργίας. Πράγματι, υπάρ
χουν περιπτώσεις που από άγνοια ή 
και από άλλα κριτήρια ή κίνητρα, δεν 
λειτούργησαν σωστά. Μιλάμε γ η  μι
κρό αριθμό. Πραγματικά, στο σύνολό 
του, το συνεταιριστικό κίνημα πήγε 
καλύτερα, απ' ό,τι εμείς αποδεχόμα
στε, γιατί πιστεύω ότι την σκληρότερη 
κρπική, την κάνουμε εμείς . Την αυτο
κριτική την κάνουμε εμείς. Και δημό
σια. Αυτός ο θεσμός, πάντως, πρέπει 
να προωθηθεί. Πιστεύω ότι εάν, πράγ
ματι, αυτή την τετραετία θεμελιώσου
με αυτούς τους θεσμούς και τους κά
νουμε αποδοτικούς -  και μετριέται η 
απόδοση -  θα έχουμε προσφέρει κάτι 
το οποίο δεν πρόκειται να αλλοιωθεί 
στο μέλλον. Βέβαη, ήδη γ η  τον δη
μόσιο τομέα μίλησα. Εκεί επιδεικνύε
ται -  νομίζω -  μία σημαντική πρόοδος 
αυτή την περίοδο την πρώτη Σύνοδο 
που έρχεται και ολοκληρώνεται πι
στεύω σ' αυτή. Εχουμε προβλήματα 
και δεν λύνονται, όπως όλοι γνωρί
ζουμε, μόνο με την ψήφιση νόμων, 
γιατί άμα δεν υπάρχει ο σωστός φορέ
ας, αν δεν υπάρχουν κάποιοι στους · 
κοινωνικούς φορείς, ηγήτορες αν θέ
λετε με νέες  ιδέες, αυτοί οι θεσμοί 
μπορεί να μαραθούν!

ΒΑΣΚΟΣ ΣΤΟΧΟΣ 
Η ΑΝΑΠΤΥΞΗ

Λοιπόν, για τη διοίκηση, γ η  τους 
νέους θεσμούς βάζω υψηλή προτε
ραιότητα. Θα με ρωτήσετε γ η  την οι
κονομία: Τι έχουμε να πούμε, Βε
βαίως, είναι το κυρίαρχο θέμα. Και 
ομολογουμένως, τα μέτρα του Οκτώ- 
βρη, ένα χρόνο πριν, ήταν σκληρά μέ
τρα. Ερωτώμεθα πάντοτε, γη τ ί όχι 
νωρίτερα; Και εγώ θα προτιμούσα να 
πω «κάλιο αργά παρά ποτέ». Το αργό
τερα εξηγείται με πολλούς τρόπους, 
άλλους αντικειμενικούς, άλλους υπο
κειμενικούς. Σε κάθε περίπτωση, πά
ντως το πρόγραμμα της σταθερο
ποίησης ήταν και είναι ένα σκληρό 
πρόγραμμα. Τι προοπτικές έχουμε; 
Εάν στόχος μας μονάχα θα ήταν η 
σταθεροποίηση της οικονομίας, δεν 
θα ήταν το πρόβλημα πολύ σοβαρό. 
Διότι είσαι σε θέση να σταματήσεις 
την οικονομική δραστηριότητα ή να 
την περιορίσεις. Και βέβαια, όταν τα 
κάνεις αυτά και ο πληθωρισμός και το 
ισοζύγιο το εμπορικό, όλα αυτά θα 
φανούν καλύτερα. Αλλά, στόχος μης 
κυβέρνησης ροσηλιστικής σαν κι ε 
μάς, δεν μπορεί να είναι η σταθερο
ποίηση. Η σταθεροποίηση θα είναι μη 
προϋπόθεση, ένα πρώτο βήμα ο ' έ 
ναν άλλο στίβο, τον στίβο της οκονο- 
μικής και κοινωνικής ανάπτυξης. Λέω 
πράγματα που τα διαβάζουμε κάθε 
μέρα στις εφημερίδες, αλλά δεν βλά
πτει. Πράγματι, είμαστε στην Κοινή 
Αγορά ενταγμένοι και τα περιθώρη 
τα χρονικά που έχουμε γ η  να μην 
οπισθοχωρήσουμε από το σημερινό 
μας επίπεδο, αντίθετα, να τα αναπτύ
ξουμε ταχέως. Αυτό σημαίνει μια πα
νεθνική προσπάθεια για την παραγω
γικότητα και την ανταγωνιστικότητα 
των ελληνικών προϊόντων, τόσο μέσα 
στον τόπο μας, όσο και έξω από τον 
τόπο μας. Και αυτό δεν είναι, πραγμα
τικά, έργο μόνον του υπουργού Εθνι
κής Οικονομίας, του υπουργού Οικο
νομικών, των υπουργών Γεωργίας, 
Βιομηχανίας κ.λπ. Είναι έργο όλων 
μης κατ' ανάγκην. Χρειάζεται στρά
τευση. Πρέπει το κόστος -  αν θέλετε 
-  της παραγωγής μας σωστά μετρη
μένο, να πέφτει χρόνο με το χρόνο. 
Αλλοιώτκα, δεν μπορούμε να έχουμε 
ρόδινο μέλλον και θεπκές προοππ- 
κές.ΓΓ α υ τό -θ ά λεγα -σ 'α υ τό ντο ν  
τομέα, θα πρέπει να είμαστε αποφα
σιστικοί.

Λέμε ότι η ανάπτυξη πρέπει να εί
ναι ο βασικός στόχος πουπερνάειμέ-
σα ή παράλληλα με τη σταθεροποίη- ' 
ση. Αλλά αυτό σημαίνει τι; Σημαίνει 
ασφαλώς από πλευράς Δημοσίου ότι 
στις δημόσιες επιχειρήσεις, στους 
δημόσηυς οργανισμούς -  ξαναερχό
μαστε σ αυτό -  που είναι μερικές 
φορές μεγαλύτερες από τα υπουρ
γεία που τις εποπτεύουν, θα πρέπει 
εκεί να δοθεί η μάχη. Θα πρέπει να 
συνειδητοποιήσουμε όλα ότι, ε ίτε  ε ί
ναι στελέχη αυτών τωνετπχειρήσεων, 
είτε είναιαπλοί εργαζόμενοι σπς επι
χειρήσεις, ότι βασικός τους στόχος 
και αυτών, θα πρέπει να είναι η μείω
ση του κόστους παραγωγής, που δεν 
γίνεται μόνον με απολύσεις, αλλά με 
βελτίωση της παραγωγικότητας.

Οταν μιλάμε για παραγωγικότητα 
στην Ελλάδα, συνήθως, την ταυτίζου
με με την εγκατάσταση πιο σύγχρο
νου τεχνολογικού μηχανισμού. Αυτό 
είναι σωστό, ασφαλώς. Επενδύσεις 
τέτο η ς  μορφής ακριβώς αυτό κά
νουν. Ομως, υπάρχει καικάτιτοοποίο 
μπορεί να είναι και σημαντικότεροκαι 
το  οποίο, κατά τη γνώμη μου, εξηγεί 
και τις  μεγάλες επιτυχίες των Ηνωμέ
νων Πολιτειών, κυρίως στο παρελθόν

Στον ιδιωτικό τομέα, η αύξηση οφεί
λεται, κατά κύρη λόγο, στην οργάνω
ση της επιχείρησης. Και όταν μιλώ γ η  
οργάνωση της επιχείρησης, δεν εν 
νοώ απλώς γπ ένα οργανόγραμμα, 
γιατί ο καθένας μας μπορεί να κάτσει 
κάτω και να φτιάξει ένα οργανόγραμ
μα. Η αντιμετώπιση, η μείωση του κό
στους, από πλευράς του οργανωτικού 
δικτύου μιας επιχείρησης και ιδιωπ- 
κής αν θέλετε, και δημόσης, αυτό 
είναι ένα μεγάλο κλειδί. Το πώς πρέ
πει η επιχείρηση να είναι αποκεντρω
μένη πρώτ' απ' όλα, ή το  ίδιο ερώτη
μα βάλτε το για μη δημόαα επιχείρη
ση. Γιατί πρέπει στη ΔΕΗ, ας πούμε, 
όλες οι αποφάσεις να παίρνονται 
στην Αθήνα; Γατί; Πρέπει να σκε- 
φθούμε πάρα πολύ σε βάθος και υ
πάρχουν ειδικοί φυσκά σ' αυτό το 
θέμα. Τώρα δε, με την τεχνολογία 
των υπολογιστών, των κομπιούτερς, 
αυτό γίνεται πολύ πιο εύκολα, αλλά 
είναι γενικότερα δύσκολο γη τ ί εμείς 
ξεκινάμε πολύ πηεύκολα, αλλά είναι 
γενικότερα δύσκολο γ η τ ί εμείς ξεκι
νάμε τώρα καιέχουμε ξεκινήσει, όταν 
όμως άλλοι είναι διάφορα στάδη 
μπροστά. Λοιπόν, είναι η πληροφορι
κή, αν θέλετε, μέσα στο χώρο της 
επιχείρησης, της δημόσας ή ιδιωτι
κής, κρίσμο είδος.

Για την οικονομία οι βασικοί μας 
στόχοι, είναι να ρίξουμε τον πληθωρι- 
'σμό στο 16%, ίσως και λιγότερο, να 
ρίξουμε το έλλειμμα του εμπορικού 
ισοζυγίου στο 1,8 και τρίτον, να μειώ
σουμε το  τρέχον έλλειμμα του δημό
σιου τομέα, σε σχέση με το ακαθάρι
στο εθνικό εισόδημα. Του χρόνου, 
μπορούμε να μιλήσουμε γ η  παραπέ
ρα περιορισμό.

Επομένως, οι βασικοί στόχοι, θα έ 
χουν ικανοποιηθεί στο μέτρο που 
μπορείς σ' ένα χρόνο να κάνες ορι
σμένα πράγματα, τα οποία βεβαίως, 
θα συνεχηθούν τό  87.

Εδώ, θα ήθελα να τονίσω το πρό
βλημα της ανεργίας. Η ανεργία, βέ
βαη, δεν αυξάνεται σημαντικά, αλλά 
είναι σημαντική. Οχι οε σχέση, βέ
βαια, με άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 
Και εκεί νομίζω, πέρα των γενικότε
ρων μακροοικονομικών μέτρων, παίρ
νουμε και θα πάρουμε αναγκαστικά 
και μερκά μικροοικονομικά μέτρα 
που αφορούν επιχειρήσεις θα πρέπει 
να δείξουμε και φαντασία, γιατί είναι 
πολύ καλύτερα για ένα νέο να κάνει 
κάτι, παρά να παίρνει μια επιταγή, ως 
άνεργος. Είναι γ η  το δικό του ηθκό, 
πολύ σημαντικό, όχι μόνο για το γενι
κό καλό και την κοινωνική υπηρεσία 
την οποία προσφέρει. Και εδώ καλού- 
μεθα να βρούμε τρόπους και μεθό
δους, που μπορούν να αλλάξουν λίγο 
το κλίμα, έως ότου οι οικονομικές 
συνθήκες, δηλαδή, η αύξηση της πα
ραγωγής στη χώρα μας επιτρέψει 
μιαν απορρόφηση του άνεργου πλη
θυσμού.

ΕΤΟΣ ΑΙΧΜΗΣ 
ΤΟ 1987

Το συμπέρασμά μου είναι όπ θα τα 
βγάλουμε πέρα. Ο χρόνος 1987 είναι 
και αυτός δύσκολος. Και είναι δύσκο
λος, κατά κύριο λόγο, για το εξής: 
Αυτός είναι ο χρόνος που πρέπει να 
πληρώσουμε γ η  εξώφληση των δα
νείων εσωτερικού και εξωτερκού, 
πολύ περισσότερα απ' ό,π στο πα
ρελθόν. Είναι ένα έτος αιχμής στα 
ληξιπρόθεσμα Και, βεβαίως, γνωρί
ζουμε τα προβλήματα καιγνωρίζουμε 
πώς θα τα αντιμετωπίσουμε, έτσι ώ
στε το' 87 -  δύσκολο μεν -  αλλά να 
παρουσιάζει μη κάπως ευνοϊκότερη 
εικόνα από το 86. Και από κει και 
πέρα, νομίζω, τα πράγματα θα πάνε 
καλά.

Ο λαός μας έχει δώσει πίστωση 
χρόνου και γ ι' αυτό του είμαστε ευ- 
γνώμονες. Και νομίζω αν μας την έχει 
δώσε ι αυτή την πίστωση χρόνου, είναι 
γιατί ξέρει ένα πράγμα, το πιο πολύτι
μο απ' όλα γ η  μας, ότι δουλεύουμε 
για το λαό. Δεν δουλεύουμε για συμ
φέροντα, ε ίτε  ξένα, ε ίτε ντόπια, δεν 
δουλεύουμε γη  ειδικά συμφέροντα. 
Ενδιαφερόμαστε γ η  τοντόπο, για την 
πατρίδα, για τον λαό μας. Το ξέρει. 
Δεν θέλω να καταγγείλω όλες τις κυ
βερνήσεις του παρελθόντος, αλΜι εί
ναι γ ι' αυτούς τους καιρούς -  αν θέ
λετε -  μη  ειδοποιός δηφορά του ΠΑ- 
ΣΟΚ από τους άλλους διεκδικητές 
της εξουσίας στη χώρα μας.

θα  ήθελα πριν κ/νειαω τοοκονομι- 
κό θέμα, να πω ότιέχουμε προσφέρει 
σημαντικότατες δυνατότητες στον 
οικονομικό τομέα, εδώ και τώρα, να 
ξεκινήσει κάποια ανάπτυξη. Αλλά, δυ
στυχώς, αυτά τα οποία ο ιδιωτικός το
μέας επιζητεί να του προσφέρουμε -  
πριν ξεκινήσει το έργο των επενδύ
σεων -  είναι να καταργήσουμε εκ των 
πρστέρων όλους τους κινδύνους που 
θα έχει μη  επένδυση. Γιατί να την 
κάνεις εσύ τότε, κύριε, αυτή την ε 
πένδυση; Πάμε στο δρόμο, βρίσκου
με έναν άνθρωπο και του λέμε: Θέ
λεις να γίνεις επιχειρηματίας; Τους 
προσφέρουμε πραγματικά δυνατότη
τες  που γ η  μία σοσηλιστκή κυβέρνη-
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.ϋ τό  -  θα ήταν αντί κεί- 
, κριτικής μέσα στο κόμ- 

ιην Κοινοβουλευτική Ομά- 
υν, εδώ προσφέραμε. Και το 
μας είναι αυτό: Κύριοι, εσείς 

0 βιομηχανική τάξη -  μιλάω για 
ονόματα τα γνωστά -  έχετε την 

ευκαιρία, έχετε την υποστήριξη. Αν 
όμως δεν έχετε το κέφι, έχετε συνη
θίσει να ζε ίτε  με θαλασσοδάνεια, εάν 
έτσι πάει το πράγμα, θα δημιουργή
σουμε εμείς, όχι αυτό που είπα κάπο
τε  και ήταν αντικείμενο κριτκής, 
«τζάκια», θα δημιουργήσουμε μια νέα 
τάξη βιομηχάνων, που θα πάρουν τις 
μεγάλες ευκα ιρίες που ανοίγονται και 
θα χτίσουν μα νέα βιομηχανία στην 
Ελλάδα, η οποία να μπορεί να επιζή- 
σει. Αυτό είναι ένα μήνυμα.

ΠΑΡΑΝΟΜΟΥΝ 
ΝΑΤΟ -  ΗΠΑ

Θα ήθελα να πω μεμ  κά λόγια για τα 
εξωτερικά μας, επιλέγοντας, όμως, 
εκλεκτικά ορισμένα θέματα, γιατί 
γνωρίζουμε την εξω τερκή πολιτική 
της χώρας, της κυβέρνησής μας και 
δεν έχουμε λόγο να την επαναλάβου-
με.

Πρέπει να επισημάνω ότι ο ι ασκή
σεις DISPLAY DETERMINASION, αυ
τού του Σεπτέμβρη -  Οκτώβρη, απο
τελούν μία -  θα έλεγα -  απαράδεκτη 
από κάθε πλευρά συμπεριφορά του 
ΝΑΤΟ και των Ενόπλων Δυνάμεων 
των ΗΠΑ. Παραβιάζουν όχι αυτά που 
παραβίαζαν παλιά, μόνο -  δηλαδή τον 
εθνικό εναέριο χώρο ή το FIR Αθη
νών, διοικητικές δηλαδή, αρμοδιότη
τες  -  αλλά πραγματκά καταλαμβά
νουν τους αεροδιαδρόμους χωρίς 
καν να μας προσφέρουν εκ των προ- 
τέρων πληροφόρηση, με όλες τις συ
νέπειες που θα μπορούσε να έχει αυ
τό. Ζητούν από μας, από πς δικές μας 
Ενοπλες Δυνάμεις να παίρνουμε το 
Ο.Κ. από το αμερικάνικο αεροπλανο
φόρο, γ α  πτήσεις δικές μας. Κάτι που 
είναι και διεθνώς παράνομο Πραγμα
τικά, αυτό που καταλύει αυτή την πε
ρίοδο, η άσκηση DISPLAY DETERMI
NATION είναιη διεθνής έννομη τάξη. 
Και το μήνυμα είναι όπ υπάρχει εδώ 
ένα κράτος, μα κυβέρνηση που αγω
νίζεται γ α  να στεριώσει και αναπτύξει 
την εθνική μας ανεξαρτησία. Που α
γωνίζεται να εγγυηθεί -  και εγγυάται 
σήμερα -  την εδαφική ακεραιότητα 
αυτής της χώρας. Ενα μήνυμα απλό 
που μπορεί να πάειστο ΝΑΤΟ και στις 
ΗΠΑ. Λέμε να βελτιώσουμε τις σχέ
σεις μας. Δεν έχουμε λόγο εμείς να 
τα βάλουμε με υπερδύναμη. Δεν μπο
ρούμε όμως να προωθούμε βελτίωση 
των σχέσεων όταν παραβιάζεται κατ' 
αυτό τον τρόπο, πανηγυρκά, η εθνική 
κυριαρχία της Ελλάδας στο δικό της 
χώρο, όταν παραβιάζεται η διεθνής 
έννομη τάξη στην περιοχή μας. Δεν 
είμαστε «Μπανανία». Και θα κάνουν 
μεγάλο λάθος οι σύμμαχοι εάν μας 
θεωρούν έτσι.

ΠΡΟΤΑΣΗ ΣΥΜΜΕΤΟΧΗΣ 
ΣΤΗ ΣΟΣΙΑΛ. ΔΙΕΘΝΗ

Πρέπει, επίσης, ναπωόπ είχα ιδιαί
τερη ικανοποίηση με τα αποτελέσμα
τα των εκλογών στο συνέδριο του Ερ
γατικού Κόμματος της Αγγλίας. Ο
πως βαδίζουν τα πράγματα, εάν οι σο
σ ιαλδημοκράτες κερδ ίζουν την 
εκλογική μάχη -  με τους πράσινους ή 
όχι, δεν γνωρίζω, δεν μπαίνω οε λε
πτομέρειες -  εάν κερδίσουν τότε θα 
υπάρχουν δύο μεγάλες δυνάμεις 
στην Ευρώπη με ταυτόσημες θέσεις 
με τις δικές μας. Ταυτόσημες. Τις 
διαφορετικές συν&ϊκες θα τις  λαμ
βάνει κανείς υπόψη του φυσικά. Και 
νομίζω ότι αυτό το μήνυμα έχε ι αρχί
σει να πηγαίνει εκε ί που πρέπει να 
πάει.

Η Ευρώπη συνειδητοποιεί επιτέ
λους, αυτά τα οποία εζήσαμε στο πε
τσί μας για 10ετίες. Και επομένως, η 
προοπτική, τώρα, για κάπ ευρωπαϊκό, 
για κάπ καινούργιο, είναι πιο κοντά 
μας. Και πρέπει να πω ότιη συνεργα
σία μας πια με αυτές τ ις  δυνάμεις, 
καθίσταται απολύτως αναγκαία. Γι' 
αυτό εγώ, τουλάχιστον, θα θέσω γα 
πρώτη φορά, στην Κεντρική Εππροπή 
του Κόμματοςτηνπρότασηνασυμμε- 
τάσχουμε στη Σοσιαλισπκή Διεθνή. 
Το κάνω αυτό γιατί αυτή η Διεθνής, 
μεθαύριο, θα έχει ακρβώς, εκείνες 
πς δυνάμεις που μας χρειάζονται.

Δεν το κάναμε μέχρι τώρα. Και δι
καίως δεν το κάναμε. Τώρα, όμως, 
νομίζω ότι είναι σωστό. Θα έρθει στην 
Κεντρική Επιτροπή και στην Κοινο- 
βουλευτκή Ομάδα, γιατί θέλω και τη 
γνώμη της Κοινοβουλευτικής Ομά
δας

Εχω ξεκινήσει, ευτυχώς, επ ιτέ
λους και το α ισθάνομαια υτό, να συνα- 
ντώμαι τακτικά μέσα σε κάθε εβδομά
δα με έναν αριθμό συναδέλφων της 
κογοβουλευτκής ομάδας. Μέχρι τώ
ρα είναι κάπου έξ ι την εβδομάδα, α- 
αλλά μπορούμε να το ανεβάσουμε. 
Αλλά και να το κρατήσουμε έτσι, αυτό 
σημαίνει ότι έχουμε τη δυνατότητα να 
ανταλλάξουμε μερικά λόγια. Γιατί ό
ταν μιλάμε εδώ, ε ίτε  εσείς, ε ίτε  εγώ 
δεν καλύπτουμε θέματα που καλύ

πτουν τον άνθρωπο. Είμαστε συνά
δελφοι, γίνονται, φυσκά. λάθη με εν 
διαφέρει να ξέρω ποια είναι. Με εν 
διαφέρει να ξέρω πώς προβληματίζε
ται ο κάθε συνάδελφος και νομίζω ότι 
είναι κάτι το πάρα πολύ θετκό  για 
μένα. Εχω, πράγματι, μάθει πράγματα 
που δεν ήξερα, πς τελευταίες δύο 
εβδομάδες και αυτό τελείως άσχετα 
από συνεδριάσεις της Κοινοβουλευ
τικής Ομάδας. Εκεί εγώ δεν  πρόκει
ται να πω τίποτα, διότι, δυστυχώς, αυ
τά που είχα πει στο παρελθόν δεν τα 
έκανα, σε ό,τι αφορά τον αριθμό των 
συνεδριάσεων της Κοινοβουλευπκής 
Ομάδας. Αυτή την κρπική την ασκώ 
πρώτος και καλύτερος, ελπίζω να 
βελτιώσουμε αυτή την εικόνα.

Θέλω να παρακαλέσω τους βου- 
λευτεύς, να επιμείνουν στους κοινο
βουλευτικούς τομείς εργασίας δηλα
δή, όχι απλώς να πηγαίνουν στους 
ΚΤΕ, εννοώ στο αρμόδιο υπουργείο 
με υπουργό, υφυπουργούς, γενικό 
γραμματέα, ειδικό γραμματέα, θέλω 
αυτή η πίεση πάνω στην κυβέρνησή 
μας να συνεχιστεί. Δηλαδή πρέπει ό
λοι οι υπουργοί μας να ξέρουν ότικάτι 
δεν περνά και δεν πραχωρά, πριν να 
το  ακούσει ή το συζητήσει ο Κοινο- 
βουλευτκός Τομέας Εργασίας, η αρ
μόδια επιτροπή την οποία έχουμε. Ε
χει βελτιωθεί. Πρέπει να πω ότι δεν 
είναι όπως ήταν πριν. Αυτός όμως ε ί
ναι ένας θεσμός πάρα πολύ καλός. 
Είναι μία ευκαιρία, επίσης, καιτο Κίνη
μα να ενημερώνεται πιο καλά, αν γί
νουν σωτά αυτά τα πράγματα, να ξ έ 
ρουμε, πραγματικά, τ ι κάνουμε, γιατί 
το  κάνουμε και να μην αιφνιδιαζόμα- 
στε. Υπάρχει ακόμη πολύς αιφνιδια
σμός σπς διαδικασίες μας και προτεί
νω να υπάρξει λιγότερος. Να υπάρξει 
αυθορμιτισμός, αλλά με το «γκέμι» 
και των διαφόρων συμβουλίων που 
πρέπει να περάσει ένας νέος νόμος.

Εξάλλου ο πρωθυπουργός αμέσως 
μετά τη λήξη της συνεδρίασης της 
κογοβουλευτικής ομάδας του ΠΑ- 
ΣΟΚ, έκανε προς τους δημοσιογρά
φους την παρακάτω δήλωση:

«Ηταν πάρα πολύ ευχάριστη η συ
νάντηση με τους βουλευτές του Κι
νήματος. Μιλήσαμε για το π κάναμε 
πέρυσι, για το  π πρέπει να κάνουμε σ' 
αυτή τη Σύνοδο και για τις  μεγάλες 
προτεραιότητες. Οι προτεραιότητες 
είναι οι θεσμοί, οι οποίοι πρέπει να 
ριζώσουν και να αναπτυχθούν αποδο
τικά, όπως είναι η κοινωνικοποίηση 
του δημόσιου τομέα, οι συνεταιρι
σμοί. Δεύτερο, είναι η οικονομία, ό
που η μάχη πρέπει να δοθεί για την 
παραγωγικότητα, τόσο στο δημόσιο, 
όσο και στον ιδιωτκό τομέα. Λεπτο
μέρειες θα σας πειο κ. Παπαϊωάννου.

Επίσης, το θέμα της διοίκησης της 
κρατικής μηχανής, στα πλαίσια της 
νέας τεχνολογίαςτης πληροφορικής, 
πρέπει να γίνειαποδοτκότερη. Καλέ- 
σαμε τους βιομηχάνους και πάλι γιατί 
με όλα αυτά τα μέτρα τα οποία έχου
με πάρει, έπρεπε να βοηθήσουν την 
ανάπτυξη της ιδιωπκής βιομηχανίας. 
Και τονίσαμε τούτο: Ας μην περιμέ
νουν ότι θα δώσουμε όσες ευχέρειες 
πιστωτικές και άλλες ζητούν, ώστε να 
λήψει κάθε ρίσκο.

Πέραν αυτού, για την οικονομία εί
πα αυτά τα οποία έχει ήδη πει και ο κ. 
Σημίτης, ότι ορισμένοι από τους στό- 
χους μας, οι πιο βασικοί πετυχαίνουν 
μέσα στο 86 κ α ιτο 8 7 βλέπουμε βελ
τίωση.

Λεπτομέρειες πάλι θα σας ανακοι
νωθούν.

Στην εξωτερική πολιτκή, δεν επε- 
ξετάθην, αλλά εκεί θα σας τα πει λε
πτομερέστερα ο κ. Παπαϊωάννου. Μί
λησα για τις παραβάσεις και παραβά
σεις της άσκησης DISPLAY DETER
MINATION και τόνισα κάπ που ίσως 
δεν έχει τονιστεί όχι μόνο παραβιά
ζουν τον εθνικό εναέριο χώρο, αλλά 
καταργούν τη διεθνή έννομη τάξη. Εί
ναι βαρύτατη κατηγορία και είπα ότι η 
Ελλάδα δεν είναι »Μπανανία«. Αν 
τους χρεάζετα ι να τ '  ακούσουν ξα
νά, θα τ ' ακούσουν».

ΕΡΩΤΗΣΗ: Για τον ανασχηματισμό 
κανένα σχέδιο κ. πρόεδρε;

ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Δεν έχω κανένα σχέ
διο.

ΕΡΩΤΗΣΗ: Για την οικονομία, πρέ
πει να αναμένουμε νέες  πρωτοβου
λίες μετά πς εκλογές κ. πρόεδρε;

ΑΠΑΝΤΗΣΗ: Οχι δεν νομίζω. Κα
μιά νέα πρωτοβουλία.

Ο κ. ΡΙΖΟΓΙΑΝΝΗΣ
Τη συνεδρίαση της Κ.Ο. του ΠΑ- 

ΣΟΚ άνοιξε ο γραμματέας του προε
δρείου της ομάδας Γιάννης Ριζόγιαν- 
νης ο οποίος αφού αναφέρθηκε στη 
συμβολή όλωντων βουλευτών του Κι
νήματος στο σημανπκό'έργο της 
Βουλής κατά την Α ' Σύνοδο έκανε 
ιδιαίτερη μνεία στις ειδ ικές εππρο- 
πές, που συνεχίζουν το έργο και στη 
Β ' Σύνοδο, όπως ε ίνα ιη  Επιτροπήγια 
το φάκελο της Κύπρου και αναθεώρη
σης του κανονισμού.

ΑΗΜ. ΛΟΓΟΣ
? an. w


